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   A la Sala del Plenari Carles Pi i Sunyer de la Casa de la Ciutat de Barcelona, el dia  
VINT-I-SET de FEBRER de DOS MIL DINOU, s'hi reuneix el Plenari del Consell  
Municipal, en sessió extraordinària, sota la presidència de l’Excma. Sra. Alcaldessa 
Ada Colau Ballano. Hi concorren els Ims. Srs. i les Imes. Sres. Tinents d'Alcaldia, 
Gerardo Pisarello Prados, Laia Ortiz Castellví, Jaume Asens Llodrà i Janet Sanz Cid, 
i els Ims. Srs. Regidors i les Imes. Sres. Regidores, Agustí Colom Cabau, Gala Pin 
Ferrando, Mercedes Vidal Lago, Josep M. Montaner Martorell, Eloi Badia Casas,  
Xavier Trias i Vidal de Llobatera, Jaume Ciurana i Llevadot, Sònia Recasens i Alsina, 
Teresa M. Fandos i Payà, Jordi Martí i Galbis, Mercè Homs i Molist, Francina Vila i 
Valls, Raimond Blasi i Navarro, Irma Rognoni i Viader, Carina Mejías Sánchez, 
Francisco Sierra López, Maria Magdalena Barceló Verea, Santiago Alonso Beltran, 
Koldo Blanco Uzquiano, Jordi Coronas i Martorell, Montserrat  
Benedí i Altés, Trini Capdevila i Burniol, Gemma Sendra i Planas, Jaume Collboni 
Cuadrado, Carmen Andrés Añón, Daniel Mòdol Deltell, Montserrat Ballarín Espuña, 
Alberto Fernández Díaz, Xavier Mulleras Vinzia, Alberto Villagrasa Gil, Maria  
Rovira i Torrens, Pere Casas Zarzuela, i els Srs. Gerard Ardanuy i Mata, i Juan José 
Puigcorbé i Benaiges, assistits pel secretari general, el Sr. Jordi Cases i Pallarès, que 
certifica.  
    
   Hi és present l'interventor municipal, el Sr. Antonio Muñoz i Juncosa.  
  
  Excusen la seva absència les Imes. Sres. Laura Pérez Castaño, i Eulàlia Reguant i Cura.  
  
 Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les nou hores i cinc minuts.  
  
 PART DECISÒRIA / EXECUTIVA    
  
   Propostes d’acord  
  
 COMISSIÓ  DE  PRESIDÈNCIA,  DRETS  DE  CIUTADANIA,  
PARTICIPACIÓ I SEGURETAT I PREVENCIÓ  
  
 1.-   (EM 2016-12/30) RESOLDRE, en el sentit que indica el document de resposta  
de les al·legacions, que consta a l’expedient, les al·legacions que s’han presentat 
a l’expedient de l’exercici de la iniciativa municipal en matèria de serveis 
funeraris per mitjà de la societat municipal Cementiris de Barcelona, SAU i, en 
conseqüència, APROVAR definitivament la memòria resultant de l’estimació de 
les al·legacions presentades que preveu la justificació de la conveniència, 
l’oportunitat i l’interès públic de l’operació —tenint en compte els informes 
tècnics d’actualització que consten a l’expedient— i la modificació dels estatuts 
de la societat municipal Cementiris de Barcelona, SAU, aprovades inicialment 
per la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 
Prevenció, en la sessió de 14 de desembre de 2016. APROVAR l’exercici de la 
iniciativa municipal en matèria de serveis funeraris per mitjà de la societat 
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municipal Cementiris de Barcelona, SAU. ENCOMANAR-LI la realització dels 
tràmits i procediments esmentats a la memòria i a l’expedient EM 2016-12/30, 
amb l’objecte d’operar com a empresa de serveis funeraris a què fa referència el 
present acord. FACULTAR, indistintament, el regidor competent per raó de la 
matèria i la directora general de Barcelona de Serveis Municipals, SA perquè 
puguin efectuar tots els tràmits adients per a la plena efectivitat d’aquest acord.  
  
La Sra. ALCALDESSA indica que els dos punts de l’ordre del dia es tractaran 
conjuntament. I confirma que, arran de la petició de diversos grups municipals, 
s’han ampliat els temps d’intervenció.   
  
La Sra. RECASENS intervé per una qüestió de forma; i recorda que no s’ha 
celebrat junta de portaveus per fixar els temps i, per tant, que es mantenien els 
previstos en la sessió ordinària en què s’havia de tractar inicialment aquest 
assumpte. Tanmateix, constata que a mesura que han passat els dies s’han anat 
afegint aspectes que de ben segur que avui sortiran en les intervencions dels 
grups, també en l’argumentari del Govern.   
Remarca la importància que el Govern atorga a aquest assumpte que els ocupa, 
tal com demostra la celebració d’una sessió extraordinària, així com el vídeo que 
han encarregat exprés per a aquesta qüestió, per això no entén que l’alcaldessa 
sigui incapaç d’atorgar un temps de cinc minuts d’intervenció a cadascun dels 
grups de l’oposició, tal com havien demanat.  
Apel·la, per tant, a la presidència del Plenari del Consell Municipal que els 
concedeixi aquest temps per tractar dos punts importants.  
  
La Sra. MEJÍAS se suma a la petició de la regidora Recasens, i també recorda 
que no s’ha fet la sessió de Junta de Portaveus que els hauria permès fixar el 
temps d’intervenció.  
Igualment, vol deixar constància que aquesta darrera setmana s’han afegit 
diverses qüestions a aquest assumpte que, sens dubte, els grups voldran tractar.  
En conseqüència, reclama que, atès que es tracta d’una sessió extraordinària per 
la importància de l’assumpte, també es concedeixi als grups un temps 
extraordinari d’intervenció.  
  
La Sra. ALCALDESSA accepta la petició de cinc minuts per a cada grup de 
l’oposició.  
  
La Sra. RECASENS fa notar al Sr. Badia que era ben fàcil arribar a un acord en 
aquest sentit, cosa que no van aconseguir tractar amb ell.  
  
El Sr. BADIA comença la seva intervenció responent a la Sra. Recasens que ahir 
a la tarda era a l’hospital i, per tant, li va ser impossible atendre la petició, que 
entén que s’ha resolt satisfactòriament per part de la presidència.  
Feta aquesta puntualització, indica que porten a aprovació dos expedients, un de 
la venda de la participació d’aquest ajuntament del 15% de Serveis Funeraris de 
Barcelona, SA, i l’altre sobre la creació d’un servei municipal de funerària 
pública.  
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Confirma que fa temps que treballen en ambdós expedients, però que la darrera 
setmana han pres especial rellevància, i per això avui se’n proposa la votació.  
Assenyala que BSM ha elaborat un informe financer amb què interpel·la el 
consistori respecte a la venda del 15% de Serveis Funeraris, atès que a dia d’avui 
estan davant d’un valor tancat que s’està avaluant; i els demana que vetllin pels 
interessos de la ciutadania i, per tant, que procedeixin avui a la venda i no esperin 
al mandat següent perquè seria una irresponsabilitat. Afegeix que hi ha un segon 
informe que descarta la compra del cementiri de Collserola; i un tercer que 
analitza els preus del 2018, i certifica que el diagnòstic és el mateix que fa dos 
anys, i que no és altre que Barcelona és la ciutat on morir és més car. En 
conseqüència, els torna a interpel·lar per a la constitució d’una funerària pública 
que ofereixi un servei de qualitat amb uns preus assequibles, i que es faci al més 
aviat possible.  
Indica que també hi va haver una petició expressa del grup d’ERC que demanava 
la votació en el plenari.  
  
La Sra. RECASENS assegura que desconeixien que el regidor Badia ahir era a 
l’hospital, i lamenta no haver-ho sabut.  
Seguidament, i adreçant-se a l’alcaldessa, considera que el que ha passat aquests 
darrers dies mai no hauria hagut de succeir en una institució com aquesta; 
remarca que es tracta d’un assumpte que requereix la màxima sensibilitat i 
allunyar-se, tant com sigui possible, de posicions populistes, demagògiques i 
d’usos partidistes.  
Constata que en tan sols vint-i-quatre hores van assistir al trencament de tots 
aquests principis per part de l’alcaldessa, que va fer filmar un vídeo en seu 
plenària amb què apel·lava als moments dolorosos que es viuen arran de la 
pèrdua d’una persona estimada. Diu que els hauria agradat que també hagués fet 
un vídeo semblant amb motiu de l’esfondrament dels 144 nínxols del cementiri 
de Montjuïc, en el que va ser el pitjor accident de la història, i sobre el qual ni 
tan sols ha fet un tuit de disculpa o per expressar empatia envers les famílies 
afectades.  
Recorda que en el vídeo esmentat s’apel·lava a la responsabilitat de tothom per 
crear la funerària pública, com una fita per resoldre tot el que està passant en 
matèria de serveis funeraris; i entén que l’alcaldessa el farà servir en campanya 
electoral per dir “Sí se puede, y son ellos que no quieren”.  
Avança, però, que el resultat d’aquesta sessió serà que no es podrà, i no perquè 
no ho vulguin els grups de l’oposició, sinó perquè el Govern ha comès el major 
exercici d’irresponsabilitat de la història d’aquest ajuntament, que és utilitzar 
amb finalitats partidistes i demagògiques la Sindicatura de Barcelona —com ha 
fet el Govern ahir mateix— per destapar suposats fraus amb visos penals. 
Afegeix que no es pot comprometre en el nom de l’Oficina Municipal del 
Consumidor, que és garant dels drets dels consumidors, i fer una inspecció 
exprés en vint-i-quatre hores, agafant quatre factures d’un total de quatre mil, i 
amb deu dies hàbils perquè l’empresa respongui, no es pot concloure i obrir un 
expedient sancionador.  
Insisteix que no es pot comparèixer en aquesta cambra per fer creure que avui 
aproven seixanta sales de vetlla fins al 2050, i que d’entrada ja en tindran vint o 
vint-i-cinc, quan la realitat és que avui tan sols en porten a aprovació sis al 
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tanatori de Montjuïc, que és el que consta a l’expedient original, i que no s’ha 
canviat en cap moment, tot i les converses i les rodes de premsa.  
Pregunta al Govern si realment creu que amb sis sales de vetlla incidirà en el 
mercat de preus de més de vuitanta-cinc sales de vetlla de què disposa actualment 
la ciutat.  
I afegeix que no han valorat tots els mecanismes de què disposaven, entre els 
quals estudiar seriosament el rescat de la concessió i parlar del preu, i han fet 
deixadesa de funcions. Recorda, en aquest sentit, que el Govern té dues cadires 
al Consell d’Administració de Serveis Funeraris, i any rere any s’han aprovat les 
tarifes; i que el gerent municipal, avui candidat de Barcelona en Comú, es va 
negar a reunir la comissió permanent per parlar de les tarifes, i deia textualment 
que l’empresa estava gestionada correctament.  
Confirma que el Sr. Badia i el gerent municipal, el Sr. Martí, han aprovat en el 
consell d’administració la nova manera de tarifar, que ara pretenen denunciar. 
Adverteix que no es pot atacar la professionalitat i l’honorabilitat dels 
treballadors de Serveis Funeraris, que dia rere dia atenen la ciutadania i que avui 
assisteixen a aquest ple per expressar molt clarament que se senten menyspreats 
i atacats.  
Per tant, ratifica que avui la seva posició serà una negativa a operacions 
demagògiques, populistes i greument irresponsables; observa que s’haurien 
pogut arribar a posar d’acord amb la venda del 15% de Serveis Funeraris, però 
després de l’ús barroer i la toxicitat que el Govern ha creat entorn d’aquest punt, 
avança que votaran en contra dels dos punts.  
  
El Sr. BLANCO diu que no es refien del Govern, que han vist com ha actuat 
durant aquests anys, amb prepotència, sense diàleg, manipulant i enganyant no 
només als grups de l’oposició, sinó a tothom, als treballadors, als professionals, 
a les empreses. Insisteix que no es refien del Govern perquè ja ha demostrat que 
no és bon gestor.  
Apunta que Cementiris de Barcelona és una empresa pública, però fins que no 
es va esfondrar un bloc de nínxols al cementiri de Montjuïc no van detectar els 
problemes estructurals que tenia; i durant els anys que han governat no han 
invertit ni un sol euro en la consolidació dels nínxols.  
Posa com a exemple que el resultat de la remunicipalització dels serveis funeraris 
a Madrid ha estat, en menys de dos anys, de pèrdua d’ingressos, de quota de 
mercat, reducció de plantilla i d’inversions, deteriorament dels cementiris; en 
definitiva, conclou que ha estat un autèntic fracàs, i ni tan sols han assolit 
l’objectiu prioritari de reduir els preus dels serveis funeraris sinó que, altrament, 
els han hagut d’incrementar d’un 2%.  
Insisteix, doncs, que no tenen cap motiu per confiar en el Govern municipal, i 
per això votaran en contra d’aquests dos punts, perquè el Govern no dialoga amb 
els professionals del sector, no tenen en compte els treballadors, no negocien 
amb les empreses; i en comptes de tot això, es dediquen a fer campanyes per fer 
mal a la reputació de les empreses. En aquest sentit, considera inacceptable el 
que va fer ahir el Sr. Badia, que va presentar un cas lamentable, però puntual, de 
males pràctiques i el va elevar a categoria; afirma que això és jugar brut.  
Acusa el Govern d’irresponsabilitat, d’haver generat un conflicte innecessari; i 
recalca que el 80% dels barcelonins, segons les enquestes, estan satisfets amb els 
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serveis funeraris que es presten a la ciutat. Quant als serveis gratuïts i bonificats, 
confirma que s’estan prestant; per tant, no cal crear una funerària municipal; més 
encara quan estan fent retallades en el Pla de barris. Pregunta per què no 
dediquen els recursos a coses més necessàries que aquesta funerària. Manifesta 
que emetent un vot contrari no només refusen aquesta iniciativa, sinó que, de la 
mateixa manera que van fer divendres passat amb el Pla de barris, reproven 
l’actuació del Govern.  
  
El Sr. CORONAS recorda que el març de 2018 el seu grup va proposar al Govern 
municipal un acord per crear un servei ampliat de cerimònia a Cementiris de 
Barcelona, amb un preu de 1.800 euros, que incloïa els serveis bàsics previs a un 
enterrament digne. Confirma que el Govern els va dir que ho acceptava, però la 
realitat és que no s’ha posat res en marxa, perquè segons els van dir no tenien 
l’acord polític per a la creació d’una funerària pública i la venda del 15% de 
Serveis Funeraris de Barcelona, SA.  
Altrament, considera que ho haurien pogut fer igual, ja que es tracta d’una 
activitat complementària, i no calia cap acord per a la venda del 15%, i des del 
juny passat que podria estar fet.  
Per tant, diu que el seu grup exigeix que es compleixi l’acord a què van arribar i 
que no cal aquest gran acord ampli que proposen avui; no cal la campanya de 
màrqueting electoral que han muntat, i que és una més de les moltes que han 
endegat les darreres setmanes.   
Apunta que, a més, també és una guerra oberta contra Mèmora, a finals de 
mandat, amb l’única voluntat de fer soroll i de muntar l’espectacle de dir: 
nosaltres volem, però no ens deixen.  
Considera, per tot plegat, que el Govern ha dimitit, de fet fa quatre anys, de les 
seves obligacions en el Consell d’Administració de Serveis Funeraris de 
Barcelona, bé no assistint-hi o bé, si ho fan, com a simples espectadors. 
Adverteix, però, que el 15% de participació en aquesta empresa no és el d’un 
accionista qualsevol, sinó que l’Ajuntament de Barcelona no només té la força 
per fer complir la legalitat i vetllar pels drets de la ciutadania, sinó que en té 
l’obligació.  
Finalment, posa de manifest el que defineix com la traca final, i que és l’intent 
d’utilització política de la Síndica de Barcelona que va tenir lloc ahir, i retreu al 
Govern que només li faci cas quan li interessa. I aprofita per valorar la Síndica i 
el que representa, i considera que l’intent d’utilització política és una de les coses 
més greus que pot fer un govern municipal.  
A tall de conclusió, manifesta, en primer lloc, que el grup d’ERC confirma que 
el Govern no compleix els acords, tot i que el que ha esmentat era ben senzill de 
complir; en segon lloc, que no exerceix la seva representació al Consell 
d’Administració de Serveis Funeraris, quan en té l’obligació; en tercer lloc, no 
són capaços d’assolir un acord polític, que és ben fàcil perquè segur que hi ha 
una majoria a favor d’establir uns serveis funeraris assequibles. Assegura que no 
comprèn com, existint aquesta majoria, avui no puguin escenificar aquest acord. 
Afegeix, en quart lloc, que el Govern demostra una vegada més que prefereix 
muntar campanyes en comptes de resoldre els problemes de la ciutadania; i, 
finalment, constata que el Govern no és capaç ni de gestionar ni de governar, i 
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sospita que és que no els interessa perquè prefereixen estar instal·lats en una 
campanya contínua de soroll i escasses solucions.  
Ratifica, com ja van anunciar, que faran una abstenció, que no és a la reducció 
del preu dels serveis funeraris, sinó a una manera de fer, a la política de saló a la 
qual ERC no està disposat a sumar-se.   
  
La Sra. ANDRÉS, en començar, saluda la síndica i els treballadors i treballadores 
de Serveis Funeraris de Barcelona que avui assisteixen al ple.  
Manifesta que el seu grup està a favor d’uns serveis funeraris de qualitat, amb un 
preu assequible, que respectin les condicions laborals de la plantilla actual, i que 
actuïn amb transparència. Confirma que, en aquest sentit, el seu grup va votar 
inicialment a favor d’aquest projecte que avui torna a portar a aprovació el 
Govern.  
Constata, tanmateix, que des del moment d’aquella votació en comissió fins avui 
han passat un seguit de coses, entre les quals, i la primera, que no saben què estan 
votant; diu que coneixen l’expedient, que inclou sis sales de vetlla, tot i que ahir 
mateix el regidor Badia els deia que es tractava de vint, vint-i-una o vint-i-sis 
sales —aprofita per recordar que en va pactar noranta-sis amb el grup de la CUP 
per al 2052—. Es pregunta si avui voten el preu assequible del servei a què es 
referia el grup d’ERC.   
Conclou que no ho saben, i que això posa de manifest que el Govern no té model 
per a allò que pretén crear; i, òbviament, és ben clar que tampoc no sap bastir 
consensos. En aquest sentit, assenyala que el projecte que avui presenten està 
avalat només per Barcelona en Comú i per la CUP, malgrat que la resta de grups 
estan tots a favor de millorar els preus dels serveis funeraris.  
Fa esment, també, del fet que el Govern municipal ha fet deixadesa de les seves 
funcions al Consell d’Administració de Serveis Funeraris de Barcelona, SA; i 
confirma que el regidor Badia tan sols ha assistit a quatre sessions. Comenta que 
el Govern també ha dit que no calia reunir la comissió permanent; mentre que el 
gerent municipal deia literalment que, tenint en compte que la companyia 
compleix amb els seus compromisos d’inversió i compta amb una bona gestió, 
l’Ajuntament considera que no cal una intervenció més intensa en l’empresa. I 
afegeix que en el consell d’administració ha votat a favor d’incrementar el preu 
del servei més econòmic d’un 16%, que passa de 1.800 a 2.072 euros.  
Continua explicant que el regidor Badia al·legava que aquest ajuntament no tenia 
dret de veto davant aquest increment; però entén que una cosa és això i una altra 
votar a favor de l’increment. I puntualitza que sí que en té, de dret de veto, ja que 
en el mateix consell d’administració en què es va aprovar l’increment dels preus 
en funció de l’IPC, es va fer una rectificació a instància del Govern municipal.  
Finalment, diu que ahir mateix els anuncien que obriran un expedient 
sancionador perquè desconeixen la praxi de Serveis Funeraris, malgrat que 
aquest ajuntament n’és accionista i ha fet desistiment de funcions en no voler 
reunir la comissió permanent; que ha contribuït a l’increment dels preus dels 
serveis, i que, a posteriori, ha rectificat aquest increment basat en l’IPC; mentre 
que ara al·lega que han d’investigar si hi ha mala praxi per part de l’empresa.  
Pregunta per què no han fet aquesta investigació abans; i reitera l’acusació al 
Govern d’haver fet desistiment de funcions en aquest cas, ja que l’empresa té 
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una participació pública del 15%, que el Govern no ha administrat, i tan sols ha 
esmerçat esforços en un projecte que avui no s’aprovarà.  
  
El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ considera que tots els grups municipals 
comparteixen el mateix objectiu d’abaratir el cost dels serveis funeraris a 
Barcelona, la ciutat de l’Estat més cara per viure i per morir, i el cost que això 
representa per a moltes famílies és una adversitat afegida a la pèrdua. Així, 
doncs, confirma que estan plenament a favor d’abaratir els preus, però discrepen 
amb la manera com el Govern municipal pretén assolir aquest objectiu. Precisa 
que el Govern vol més administració i nous enganys a la ciutadania, que és el 
que avui promou en aquest ple extraordinari.  
Apunta que el seu grup, altrament, considera que l’objectiu s’ha d’aconseguir 
amb una competència real i millor.   
Confirma que el que promou avui el Govern és el mateix que fa dos anys, que és 
la creació d’una empresa funerària municipal; recorda que una empresa tal ja 
existia a Barcelona, i que va ser venuda per un govern del qual formava part IC, 
avui en la coalició de govern. I fa notar que quan aquells governs municipals 
privatitzaven serveis municipals en deien externalitzar.  
Afegeix que el Govern pretén aquesta municipalització dels serveis funeraris 
sense justificar de quina manera pensen abaratir els preus d’un 30% o d’un 40% 
com asseguren. Constata que als informes que presenten hi ha contradiccions, i 
gradualment han anat apujant les inversions previstes en l’expedient fins a un 
20%; és a dir, modifiquen les xifres a conveniència i amb total discrecionalitat. 
I critica que tot això es fa sense concretar quin serà el futur dels més de tres-cents 
treballadors de l’empresa, que fa nou anys eren treballadors públics i ara ho són 
d’una societat mixta; no saben quins són els seus drets i ni si estan plenament 
garantits de cara al futur.   
Assegura que no entén com pensen influir en els preus amb la que defineix com 
a “minifunerària” municipal, amb tan sols sis sales de vetlla, que haurien de 
competir amb les vuitanta-vuit de què disposa la ciutat.  
També retreu al Govern que no hagi explicat quin ha estat el paper dels dos 
representants de l’Ajuntament al consell d’administració de Serveis Funeraris de 
Barcelona, que recorda que han votat els comptes i han donat suport a la gestió, 
però ara resulta que la qüestionen d’una manera que, al seu parer, demostra 
manca d’escrúpols per part del Govern municipal a l’hora de plantejar 
determinats expedients.  
Insisteix en el fet que el Govern pretén remunicipalitzar serveis que prèviament 
es van privatitzar; i aprofita per suggerir que es promogui més beneficència i 
menys beneficis. Precisa que de serveis de beneficència a Barcelona amb prou 
feines se’n fan tres-cents dels divuit mil serveis anuals, és a dir, no arriben al 2%; 
i, mentrestant, Cementiris de Barcelona, empresa cent per cent pública, obté cada 
exercici dos milions d’euros de benefici.  
Considera que avui es posa de manifest que el populisme és l’engany, sense 
complexos, a la gent de bona fe, i la manca d’escrúpols dels governs populistes. 
Recapitula, en aquest sentit, que el Govern va encetar el mandat posant en 
qüestió la gestió del govern precedent i apuntaven diverses irregularitats, 
anunciaven denúncies a la fiscalia, comissions d’investigació; posteriorment, 
quan van començar a parlar de remunicipalització de serveis, van sembrar dubtes 
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—fins i tot van presentar denúncies— parlant de bandes criminals en referir-se 
a una empresa concessionària. Afegeix que, posteriorment, els va interessar 
qüestionar la companyia d’aigües, i també esgrimien irregularitats; mentre que 
ara, vint-i-quatre hores abans de la celebració d’aquest ple, es treuen de la màniga 
unes factures per intentar justificar alguna cosa.  
Considera que el Govern manifesta una falta d’escrúpols inacceptable, i li 
demana que deixi d’enganyar la ciutadania, de cercar el conflicte constant —
MACBA i CAP Raval Nord, taxistes, entre altres— i que, altrament, resolgui els 
problemes.  
  
La Sra. ROVIRA comenta que fa dos anys, quan es va proposar la creació d’una 
funerària pública, el seu grup es va mostrar favorable a la reversió de les 
privatitzacions, aplicades al sector funerari per part del PSC, d’IC, i de CiU, que 
ara reivindiquen que aquest servei sigui públic. Entén que és important dir-ho, ja 
que les polítiques que es practiquen tenen conseqüències a llarg termini, i els qui 
fa més de vint anys que estan en aquest ajuntament ho haurien de saber de sobres.  
Fa avinent que el seu grup va treballar en diferents línies per revertir aquestes 
privatitzacions, i per això durant aquest dos anys han valorat diverses 
possibilitats de recuperació del control total de Serveis Funeraris de Barcelona 
per part d’aquest ajuntament; per aquest motiu van encarregar un informe per 
valorar si era possible, i un altre informe a fi de confirmar si es podien recuperar 
les concessions, ja que no s’estaven complint els acords marcats als contractes i, 
alhora, esbrinar si s’estava fent mala praxi. Indica que els informes van concloure 
que mitjançant aquesta via no es podien recuperar aquestes concessions, les 
privatitzacions que s’havien fet d’un servei que era de titularitat pública.  
Assenyala que, amb aquest objectiu, la seva aposta principal era arribar a tenir 
un 51% de les sales de vetlla de propietat i de gestió municipal, entenent que 
d’aquesta manera es generaria una incidència real en la baixada de preus dels 
serveis funeraris, que actualment són els més cars de tot l’Estat espanyol. I 
consideraven important posar damunt la taula la necessitat de recuperar les 
concessions a empreses privades, i que una vegada extingides passessin a ser de 
titularitat i gestió municipal mitjançant la creació d’una funerària municipal. 
Explica que, en aquest sentit, van negociar un calendari amb el Govern per a la 
recuperació dels tanatoris de les Corts, Collserola i el de Sant Gervasi a mitjà i 
llarg termini, atès que les concessions acaben d’aquí a uns anys.  
Això no obstant, consideren que és una aposta de ciutat i que cal començar a 
revertir des d’ara la situació, i per això van presentar-la al Govern, que hi va estar 
d’acord.  
Afegeix que també s’ha d’abordar la situació de la plantilla, i consideren 
primordial que els treballadors i les treballadores continuïn formant part dels 
tanatoris municipals, com sempre es fa quan aquest ajuntament gestiona els 
diferents serveis de titularitat municipal; així, doncs, que s’apostés per la 
subrogació del personal, que hauria de continuar formant part de la plantilla dels 
tanatoris.  
Assenyala que una vegada explorades les diferents opcions, i d’haver recaptat 
informació per saber com es podia gestionar el 15% de les accions que té aquest 
ajuntament a Serveis Funeraris, els van respondre que era molt difícil, gairebé 
impossible, recuperar la totalitat de les accions si els accionistes actuals no les 
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volien vendre. Precisa que la concessionària Mèmora no inverteix a Barcelona 
els beneficis que hi obté, sinó que reverteixen en les seves instal·lacions a la resta 
de l’Estat, ja que és una operadora estatal.  
En vista de tot plegat, i atenent el fet que per al seu grup era una qüestió prioritària 
i de dignitat poder oferir a preus assequibles un servei tan bàsic com el funerari, 
sense que signifiqui un sobrecost, una hipoteca, per a la gran majoria de famílies, 
entenen que cal fer el màxim i forçar al màxim l’Ajuntament per avançar en 
aquest operador funerari municipal.  
Acaba la seva intervenció avançant que votaran favorablement tots dos punts.  
  
El Sr. PUIGCORBÉ constata l’existència d’una preocupació ciutadana pel que 
fa a la mort, no prou considerada ni suficientment explícita, tot i saber que a 
tothom arribarà un dia o altre. Dibuixa un context amb una ràtio baixíssima de 
places residencials per a la gent gran, fins als problemes encara irresolts de 
l’atenció domiciliària, i la cada vegada més privativa possibilitat d’unes exèquies 
dignes, atesos uns preus inassolibles per a una gran part de la població, i 
pràctiques abusives que han originat una possible auditoria.  
En conseqüència, remarca que és urgent encarrilar el que ha estat un desig 
manifest de bona part d’aquest consistori, que és la creació d’una funerària 
pública. Tanmateix, i com ja és habitual, els acaben perdent les formes, els 
tempos i la capacitat de diàleg. Així, comprar o desfer-se de les accions de 
Mèmora, vet aquí la qüestió. Observa que a Hamlet el va perdre la procrastinació, 
la falta constant de decisió combinada amb una sobtada precipitació. I remarca 
que són al final del mandat i que, de proposta, només n’hi ha una, i allò que cal 
és pronunciar-s’hi. I acaba expressant el seu vot a favor de les dues propostes.  
  
El Sr. BADIA considera que ara no és moment de fer cap judici sobre les 
converses mantingudes amb els grups municipals, i en les quals els van donar la 
informació indiciària que consideraven que era important que tots compartissin; 
i assegura que és la primera vegada que sent que els grups consideren que no era 
del seu interès, ja que no es va tractar en els mateixos termes en la conversa que 
van mantenir que quan es va explicar públicament. Celebra, a més, que aquest 
ajuntament tingui treballadors i treballadores que actuen d’ofici, que defensen 
els drets de la ciutadania, cosa que fa l’Oficina de Consum i també la síndica 
amb independència total del Govern.  
Observa que el més senzill per a aquest ajuntament hauria estat ajornar aquesta 
votació fins a tenir els informes, i en aquest cas sí que els podrien acusar d’actuar 
de manera deslleial. Altrament, assenyala que han separat els dos aspectes, donar 
tota la informació als grups i procedir amb la votació que pertocava, i que valora 
com un acte de responsabilitat democràtica i que palesa clarament la 
independència del Govern.  
Afegeix que el preocupa que hi hagi grups municipals que afirmin que no saben 
què voten, i que això ho hagi fet el grup del PSC el deixa astorat.  
Puntualitza que el que voten aquí avui és la creació d’un servei funerari que 
incorpora dos serveis, el de sales de vetlla, necessari per al projecte que defensa 
ERC, i el servei funerari, que no és una activitat complementària, i l’ordenança 
ho deixa ben clar.  
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En conseqüència, aquest projecte habilita l’Ajuntament a prestar serveis 
funeraris a Barcelona i, per tant, se n’estudia la viabilitat econòmica. Indica que 
van sortir amb un projecte de sis sales de vetlla, i se’ls va demanar, a les 
al·legacions, d’estudiar la possibilitat de fer-ne vint, i es va elaborar un estudi 
per demostrar que si era rendible amb sis sales, també ho era amb vint. Fa notar 
que no volen res diferent del que han fet ciutats com Reus, Terrassa, Cadis, La 
Palma, Madrid —on ho ha impulsat el Partit Socialista—, o Còrdova. I pel que 
a l’exigència dels grups de Ciutadans i del PP, que volen comprovació que això 
funciona i que realment els preus es poden abaixar, els confirma que a totes 
aquestes ciutats els preus són un 50% més barats.  
Quant a les acusacions que el Govern aprofita per plantejar aquesta qüestió en 
un marc electoral, recorda que la venda del 35% de Serveis Funeraris es va fer 
el febrer del 2011, a tres mesos de les eleccions municipals, igual que avui; i 
sense que constés en cap programa electoral i sense fer cap consulta a la 
ciutadania, el PSC i ERC van privatitzar els serveis funeraris de la ciutat, i van 
perdre tots els drets polítics i econòmics en l’empresa, mentre que CiU i el PP es 
van abstenir i ICV-EUiA hi va votar en contra.  
Constata que avui recullen els fruits d’aquella mala decisió, que no ha millorat 
el servei i que ha fet apujar els preus i, per tant, toca emprendre un altre camí, el 
que CiU va assenyalar quan va dir que calia vendre el 15% de participació en 
Serveis Funeraris. En aquest sentit, es pregunta per què al Grup Demòcrata li 
sembla bé un tanatori a Collserola i no a Montjuïc; i remarca que per poder operar 
a Collserola els cal aprovar aquest expedient; i reitera que l’alienació del 15% ha 
estat una proposta que va encetar i liderar CiU, i que aquest govern n’ha entomat 
el llegat, i apunta, a més, l’existència d’un informe que diu que és un imperatiu 
financer.  
Això no obstant, diu que la posició que els deixa més perplexos és la d’ERC, que 
primer va votar que sí, després que no i sembla que, finalment, optarà per 
l’abstenció. En aquest sentit, es refereix al fet que fa poc parlaven en aquesta 
cambra de la política petita, i considera que aquesta actitud fa petita la política. 
Per acabar, manifesta que la posició del grup del PSC el desconcerta, i no pas 
concretament la regidora Andrés, amb la qual ha tingut ocasió de parlar a 
bastament i està convençut que treballa per fer possible el requeriment expressat 
per la ciutadania; qui realment el deixa estorat és el Sr. Collboni, que en dues 
ocasions va manifestar en seu plenària que tenia la mà estesa per acords de 
progrés i d’esquerres per a la ciutat, tals com la funerària pública. Va explicar el 
balanç que feia de la decisió presa el 2011 de privatització de  
Serveis Funeraris, i entén que haurà d’explicar per què ha abandonat els projectes 
d’esquerres per a la ciutat.  
Dit això, considera que avui qui explica més clarament el posicionament del PSC 
és el Sr. Valls, erigit com a candidat de les elits; i fa notar que el Grup Socialista 
avui tenia l’oportunitat de revertir una mala decisió presa el 2011, perquè els 
serveis funeraris de la ciutat no estiguin gestionats majoritàriament per un fons 
d’inversió canadenc, sinó que ho fa un ajuntament i passen a ser un servei públic 
i municipal.  
Posa de manifest que la societat del benestar, els drets assolits i el municipalisme 
són una conquesta diària, en què participen milers de veïns i veïnes; de lluites 
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socials i laborals que l’han fet possible; de gent que mai no ha parat de treballar 
amb aquest objectiu.  
Confirma que el Govern considera que avui es fa un punt i seguit, i assegura que 
no estan disposats a abandonar allò que és una necessitat i un sentiment majoritari.  
  
La Sra. RECASENS reclama al Govern que no enganyi més; i recorda al Sr. 
Badia que ahir mateix va reconèixer que Cementiris de Barcelona havia tingut 
les mateixes denúncies que Serveis Funeraris i no va informar els grups que s’han 
fet mesures correctores. I afegeix que consta a les actes de Serveis Funeraris que, 
gràcies a l’acord a què es va arribar, es presten serveis a 1.800 euros.  
Igualment, recorda que quan es va vendre el 36% de les accions municipals de 
Serveis Funeraris a Mèmora, IC estava al govern de la ciutat i no va pas dimitir, 
tot i que deia que hi estava en contra.  
Constata que l’alcaldessa avui dimiteix de la causa pública, quan els seus 
treballadors li estan dient que ja disposa d’una funerària pública. I pregunta si 
saben quina és la diferència entre rescatar una concessió i gestionar 87 sales de 
vetlla i fer un tanatori nou amb més sales de vetlla.  
  
El Sr. BLANCO addueix que el Sr. Valls pot ser el candidat de les elits, com 
Barcelona en Comú l’anomena, però remarca que també ho és de tota la 
ciutadania de Barcelona que aquest govern ha deixat de banda, amb qui no parla, 
ni negocia, sinó que li imposa les seves mesures i manipula la gent. Justifica 
aquesta afirmació perquè s’han assabentat ahir mateix que un càrrec intern de 
Barcelona en Comú es va presentar com un ciutadà anònim per denunciar Serveis 
Funeraris de Barcelona; i diu que això no és un fet aïllat sinó una manera de fer.  
Insisteix que el Govern ha de deixar de manipular i, altrament, ha de dialogar i 
negociar.  
Finalment, remarca que qualsevol mesura que el Govern pretengui aprovar i que 
no s’acordi amb els sectors afectats està condemnada al fracàs, com en aquest 
cas, que no és viable i que no rep el seu suport.  
  
El Sr. CORONAS assenyala al Sr. Badia que el primer grup que va posar damunt 
la taula l’assumpte dels preus funeraris a Barcelona va ser ERC; que també va 
proposar un acord l’any passat per implementar el servei complementari de 
Cementiris de Barcelona per 1.800 euros. Comenta que en un informe del gener 
del 2018 encarregat pel Govern s’hi diu clarament que es tracta d’un servei 
complementari i que no requereix la venda del 15% de Serveis Funeraris de 
Barcelona, entén que si a hores d’ara no s’ofereix aquest servei és perquè el 
Govern municipal no ha volgut.  
Replica, quant a l’al·lusió del Sr. Badia, que la política petita és la que es redueix 
a tuits i fullets, la que no compleix els acords, la que no exerceix, per exemple, 
la representació a Serveis Funeraris de Barcelona. Per tant, proposa que 
dimiteixin les dues persones representants d’aquest ajuntament al consell 
d’administració, i el grup d’ERC en proposarà dues que realment representin els 
interessos d’aquest ajuntament i de la ciutadania.  
  
La Sra. ANDRÉS justifica que s’adreça a l’alcaldessa perquè el Sr. Badia s’ha 
dirigit al Sr. Collboni. Feta aquesta puntualització, afirma que el Govern ha fet 
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deixadesa de funcions i responsabilitats que li atorga el 15% de participació en 
una empresa mixta; i constata que els preus dels serveis que presta s’han 
incrementat d’un 16% en el cas del més econòmic; i, a més, no ofereixen 
garanties respecte al que pot passar amb els treballadors i les treballadores. 
Afegeix que als treballadors de Cementiris de Barcelona, tal com consta en acta, 
els han amenaçat de no negociar les condicions laborals perquè diuen, 
literalment, que els darrers esdeveniments i la manca d’acord en aspectes com 
ara rebre suport explícit per part del comitè enfront del projecte de la nova 
funerària municipal no faciliten la negociació.  
  
El Sr. ARDANUY s’excusa per no haver pogut arribar a temps a l’inici de la 
sessió.  
Fet això, considera que la situació els porta a un grau de contaminació dels debats 
molt evident; per això, diu que la seva pretensió és centrar-se en la qüestió 
purament. Afirma que està a favor de desenvolupar un sistema públic funerari; i 
reconeix que el debat que han mantingut respecte d’això els darrers dos anys ha 
estat molt intens.  
Discrepa amb la venda a Mèmora del 15% de la participació municipal a Serveis 
Funeraris fins que no estigui garantida la posada en marxa d’una nova empresa 
funerària pública; justifica aquesta posició perquè entén que mantenint aquest 
percentatge tenen alguna possibilitat d’incidir en els preus. Finalment, es 
posiciona a favor del punt 1 i en contra del 2.  
  
La Sra. ALCALDESSA, en tancar els torns d’intervenció, s’adreça a les forces 
d’esquerres i progressistes d’aquest consistori, ja que lamenta la impossibilitat 
de bastir-hi un acord en una qüestió bàsica com la mort, que afecta absolutament 
a tota la població. I agraeix el vot favorable del grup de la CUP.  
Assegura que lamenta especialment el posicionament del grup d’ERC i del Grup 
Socialista, que diu que no acaba d’entendre. Recorda que ERC els va demanar 
de portar l’assumpte de la creació d’una funerària pública al Plenari del Consell 
Municipal; assenyala que gairebé d’ençà que es va iniciar el mandat s’han fet 
nombroses reunions respecte d’això, i el Govern ha acceptat esmenes d’aquest 
grup. Confirma, però, que quan fan allò que proposa s’absté. Reconeix que 
durant el mandat s’han donat situacions semblants, i fa notar que ERC es posa 
d’acord amb el PDeCAT per governar a la Generalitat, però lamenta molt que no 
s’hagin assolit acords progressistes estables en aquest ajuntament. Critica que 
ERC acusi el Govern de la ciutat d’estar fent campanya, ja que l’Ajuntament està 
suplint, fa anys, moltes qüestions quotidianes que són competència de la 
Generalitat, com en el cas dels MENA, que és competència de la Generalitat al 
cent per cent; igualment, ho fan amb les polítiques d’habitatge, les qüestions de 
seguretat derivades de la manca de mossos d’esquadra a la ciutat, o amb les 
escoles bressol. Afirma que pot fer una llista molt llarga, i troba lamentable 
l’argumentació del grup d’ERC i que en cap moment no tingui en compte que 
estan assumint la gestió de coses que pertoquen a la Generalitat, on governa 
aquesta formació.  
Recorda al Sr. Collboni que el seu grup va dir que votaria a favor d’aquests punts, 
però ara ni tan sols s’abstenen, sinó que directament hi voten en contra; 
altrament, i com els recordava el regidor Badia, el grup del PSC va votar a favor 
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de la privatització de Serveis Funeraris el 2011, tres mesos abans d’unes 
eleccions; ara, en una mateixa conjuntura, voten en contra d’una funerària 
pública que demanen els seus votants, ja que segons el baròmetre, més del 80% 
dels votants del PSC, i també dels d’ERC, i la gran majoria de la ciutadania, vol 
una funerària pública.  
Afirma que estan aquí per governar per la gent i no per interessos partidistes i, 
malauradament, confirma que avui guanyen els interessos de partit, de curt 
termini i electoralista. Considera que això és trist perquè els perjudica a tots, 
allunya la institució de la ciutadania. Altrament, alerta que, sobretot, han de mirar 
endavant, i en un context en què aflora l’extrema dreta, amb grans reptes que cal 
afrontar, no entén en què pensen les forces d’esquerra, si amb una mirada curta 
en les properes eleccions o bé a apostar per una funerària pública i a defensar i 
atendre els interessos i els drets fonamentals de la ciutadania.  
  
La Sra. RECASENS demana intervenir per una qüestió de forma, i pregunta al 
secretari què és el que realment estan votant, que li respongui si estan votant un 
expedient en què consta un tanatori nou a Montjuïc amb sis sales de vetlla.  
  
La Sra. ALCALDESSA puntualitza que hi ha un expedient al qual tots els grups 
tenen accés, i en aquesta sessió hi ha dos punts de votació.  
  
La Sra. RECASENS al·lega que el Sr. Badia ha dit una altra cosa, i insisteix a 
demanar que el secretari respongui la qüestió que ha plantejat.  
  
El Sr. SECRETARI indica que el que se sotmet a votació és el que consta a 
l’ordre del dia i que consta a l’expedient administratiu; afirma que no hi ha cap 
mena de dubte sobre què es vota, que el sentit és ben clar.  
  
La Sra. RECASENS reitera la pregunta de si son sis sales de vetlla al tanatori de 
Montjuïc.  
  
La Sra. ALCALDESSA adverteix a la regidora que no està en ús de la paraula.  
  
   ES REBUTJA el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Trias,  
Ciurana, Martí i Blasi i les Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, dels  
Srs. Sierra, Alonso i Blanco i les Sres. Mejías i Barceló, dels Srs. Collboni i 
Mòdol i de les Sres. Ballarín i Andrés, i també dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras 
i Villagrasa, i amb l’abstenció del Sr. Coronas i les Sres. Benedí, Capdevila i 
Sendra.  
  
2.-  (EM 2017-04/11) APROVAR, com a accionista únic de Barcelona de Serveis Municipals, SA 
(BSM), l’alienació del 15% de la participació que aquesta té en la societat 
Serveis Funeraris de Barcelona, SA (SFB) consistent en 195 accions, números 1 
a 195, ambdós inclosos, representatives del 15% del capital social de SFB, (i) 
pel procediment de subhasta pública, i, en cas que aquesta quedés deserta, (ii) a 
través de l’exercici de l’opció de venda atorgada per Pompas Fúnebres 
Mediterráneas, SL a favor de BSM el 13 d’abril de 2011. AUTORITZAR BSM 
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a alienar les accions de SFB, que n’és titular, facultant-la àmpliament per tal que 
(i) pugui convocar i seguir per tots els seus tràmits el procediment de licitació de 
les accions mitjançant subhasta pública, així com portar a terme totes les 
actuacions necessàries en relació amb la seva adjudicació; i, en cas que la 
subhasta quedés deserta, (II) pugui exercir l’opció de venda atorgada per Pompas 
Fúnebres Mediterráneas, SL a favor de BSM el  
13 d’abril de 2011. NOTIFICAR a Pompas Fúnebres Mediterráneas, SL, en la 
seva qualitat d’accionista privat de SFB, i titular d’un dret d’adquisició preferent 
en el cas de venda per BSM del 15% del capital social de SFB, segons resulta de 
la decisió presa el 24 d’octubre de 1997, de celebrar un concurs públic, 
mitjançant un procediment obert, per a la selecció dels adquirents d’accions 
representatives del 49% del capital social de SFB, el qual haurà de ser tingut en 
compte en el procediment de subhasta.  
  
ES REBUTJA el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Trias, Ciurana, 
Martí i Blasi i les Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, dels Srs. Sierra, 
Alonso i Blanco i les Sres. Mejías i Barceló, dels Srs. Collboni i Mòdol i de les 
Sres. Ballarín i Andrés, dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras i  
Villagrasa, i també del Sr. Ardanuy, i amb l’abstenció del Sr. Coronas i les Sres. 
Benedí, Capdevila i Sendra.  
  
 No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les nou hores i cinquanta-
cinc minuts.  
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